

ISSN 1561-7793

# Вестник

*Томского государственного университета*

**Бюллетень**

*оперативной научной информации*

№ 95  
ноябрь  
2006

**ИСТОРИЯ И КУЛЬТУРА  
КОРЕННЫХ НАРОДОВ  
САЯНО-АЛТАЯ**



**ФЕДЕРАЛЬНОЕ АГЕНТСТВО ПО ОБРАЗОВАНИЮ  
ВЕСТНИК  
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА  
ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ**

---

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,  
электронный вариант: № 018693, выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.  
ISSN: печатный вариант — 1561-7793; электронный вариант - I561-803X  
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

---

**Бюллетень оперативной научной информации**

№ 95

Ноябрь

2006

---

**ИСТОРИЯ И КУЛЬТУРА  
КОРЕННЫХ НАРОДОВ  
САЯНО-АЛТАЯ**

**Томск  
2006**

Вестник Томского государственного университета: Общественно-научный периодический журнал. **Бюллетень оперативной научной информации**. 2006. № 95. Ноябрь.

**ИСТОРИЯ И КУЛЬТУРА КОРЕННЫХ НАРОДОВ САЯНО-АЛТАЯ**. Томск: ТГУ, 2006. 148 с.

В бюллетене № 95 представлены статьи, посвященные некоторым актуальным аспектам социального, экономического, культурного и духовного развития коренных народов Саяно-Алтая. Кроме того, авторами затрагиваются и отдельные проблемы, касающиеся нынешнего состояния изучения археологии, истории и культуры народов данного региона. Данный сборник отражает сферу научных интересов молодых ученых ГАГУ.

Сборник может представлять интерес преподавателям высшей школы, аспирантам, а также всем интересующимся проблемами истории и культуры.

The Vestnik of Tomsk state university: Scientific periodical. **The Bulletin for operating scientific information**. № 95. November. 2006.

**HISTORY AND CULTURE THE FUNDAMENTAL OF PEOPLES CAJANO-ALTAI OF REGION**. Tomsk: TSU, 2006. 148 p.

The bulletin № 95 presents articles on some topical issues of social, economical, cultured and spiritual development fundamental of peoples Cajano-Altai of region. This collection reflects the sphere of work carried out by young researchers of Gorno-Altai state university.

The might be useful for university lecturers, postgraduate students, university students and for a broad circle of those interested in issues of archeology, history and culture.

## СОДЕРЖАНИЕ

<b>Дворников Э.П.</b> Из истории изучения поминальных комплексов древних и средневековых кочевников Горного Алтая . . . . .	6
<b>Черляков И.Г.</b> Освоение Южной Сибири Русским государством в начале XVII в. . . . .	13
<b>Адлыкова А.П., Модоров Н.С.</b> Новые материалы о жизни и деятельности «просветителя инородцев Алтая» - архимандрита Макария (Глухарева - 1792-1847). . . . .	18
<b>Адлыкова А.П.</b> Социальный состав насельниц женских обителей Алтайской духовной миссии . . . . .	24
<b>Модоров Н.С., Паклин М.И.</b> Системы земледелия и севообороты крестьян Алтайского горного округа в 60-90-х гг. XIX в. . . . .	33
<b>Паклин М.И.</b> О некоторых особенностях землепользования крестьян Алтайского горного округа в пореформенный период . . . . .	40
<b>Бабин В.Г.</b> Русско-киргизские школы Западно-Сибирского учебного округа (вторая половина XIX - начало XX вв.) . . . . .	46
<b>Баскакова И.В.</b> Челябинский переселенческий пункт и его роль в крестьянском переселении на юг Западной Сибири . . . . .	55
<b>Чедурова Е.М.</b> Кооперативное движение на Алтае и его роль в развитии аграрных технологий (1900-1918 гг.) . . . . .	61
<b>Денчик Н.П.</b> Хозяйственное состояние алтайской деревни накануне коллективизации (1922-1926 гг.) . . . . .	69
<b>Захарова Т.В.</b> Социальные преобразования 1920-1930-х гг. в Горном Алтае: историографический аспект . . . . .	76
<b>Пустогачева Т.С.</b> Развитие торговых отношений в национальных окраинах России в 20-30-х гг. XX в. (на примере Горного Алтая).. . . .	84
<b>Костякова Ю.Б.</b> Особенности формирования системы средств массовой информации в национальных регионах Саяно-Алтая . . . . .	88
<b>Расова Н.В.</b> Из истории взаимоотношений Советского государства с Православной церковью, священнослужителями и верующими в 1918-1940 гг. (на примере Горного Алтая). . . . .	93
<b>Людуп Т.В.</b> Деятельность первой краеведческой организации и первого Тувинского музея по изучению древних памятников Тувы в период ТНР (1921-1944 гг.) . . . . .	102
<b>Арыкова Н.Г.</b> Из истории подготовки квалифицированных кадров швейного производства в Горном Алтае в послевоенный период (1950-1980 гг.) . . . . .	111
<b>Крашенинина В.Г.</b> Социальная структура монгольского общества в XX веке: состояние, проблемы . . . . .	116
<b>Данович Е.С.</b> Деятельность земства по народному просвещению: особенности антропологического похода . . . . .	122
<b>Сат А.К.</b> Тувинский государственный университет и его роль в подготовке высококвалифицированных специалистов . . . . .	134
<b>Краткие сведения об авторах . . . . .</b>	140
<b>Аннотации статей на английском языке . . . . .</b>	143

## CONTENTS

<b>Dvornikov E.P.</b> From a history of study an ancient and medieval nomads's funeral complexes Gorny Altai .....	6
<b>Cherloyakov I.G.</b> Development of South Siberia by the Russian State in beginning of the XVHth Century. ....	13
<b>Adlykova A.P., Modorov N.S.</b> New materials on life and Activite of «the Enlightener of the Altai» Archimandrite Makariy Glurharyov ...	18
<b>Adlykova A.P.</b> Social composition of women communities and monasteries of the Altai Mission .....	24
<b>Modorov N.S., Paklin M.I.</b> The systems of agriculture and sowingturies peasants of Altaian montain of district in 60-90 years XIX century. ....	33
<b>Paklin M.I.</b> About the peculiarities of peasants' land possession in Altai Mountain district during the post reforming period .....	40
<b>Babin V.G.</b> Russian-kirghiz schools of the Western Siberia educational district the second half of the XIXth and the beginning of the XXth centuries .....	46
<b>Baskakova I.V.</b> The Cheljabinsk migrationary station and his role at of peasantry movement in the south Western Siberia .....	55
<b>Chedurova E.M.</b> Cooperative movement in the Altai and its role in development of agrarian technologies (1900-1918) .....	61
<b>Denchik N.P.</b> Economical conditions of the Altai village on the of collectiviation (1922-1926) .....	69
<b>Zakharova T.V.</b> Social reforms of 1920s - 1930s in Gorny Altay: historical bibliographical aspect .....	
<b>Pustogacheva T.S.</b> The development of trade relations in Russian national outskirts in 20s-30s (on the basis of Gorny Altai) .....	84
<b>Kostyakova Yu.B.</b> Peculiarities of formation of the mass media system in national regions of the Sayan-Altai area .....	88
<b>Rasova N.V.</b> From the hictory of relations between the Soviet State and Orthodox Church, priests and religions persons in 1918-1940 (on the example of the Mountain Altai) .....	93
<b>Lyundup T.V.</b> The first regional studies organization's activity and the research activity of the first museum of Tuva on the investigation of Tuva's ancient monuments in the period of 1921 -1944 .....	102
<b>Aryrhova N.G.</b> From the history of preparations of skilled specialists of seamstry production during the post-war period (1950-1980) in the Maunta in Altai .....	111
<b>Krashenygina V.G.</b> The social structure Mongolian of society condition, problems .....	116
<b>Danovich Ye.S.</b> Zemstvo's activities for national educational: characteristics of anthropologists' approach .....	122
<b>Sat A.K.</b> Tuvan state university and its role in preparation of highly qualified specialists .....	134
<b>Brief information about the authors</b> .....	140
<b>Summaries of the articles in the English</b> .....	143